
S P E C I A L  E F F E C T S

Exelence med fiskesnøre
og legetøj

Interview med Volker Engel, den ene a f de to hoved
kræfter bag de spektakulære special effects i årest største 
biografhit, ‘Independence D ay’.

T  Tolker Engel, 31-årig tysk special 
V effects-mager, møder mig i foy

eren på sit hotel i London, uden no
gen form for escorte. Der er kun et 
par dage til den engelske premiere 
på Independence Day, men mens fil
mens instruktør og skuespillere bor 
tophemmeligt på et dyrt centru- 
mhotel bevogtet af bodyguards, kan 
Volker Engel gå omkring i total ube
mærkethed. Det er ironisk i betragt
ning af, at han er filmens egentlige 
stjerne. Næppe mange køber billet 
til Independence Day for at se Bill 
P u l lm a n  e l l e r  R a n d y  Q u a i d  — n æ h ,
vi vil se storbyer der ødelægges og
f a n ta s t i s k e  r u m s la g  m o d  v æ s n e r  f r a  
det ydre rum. Og det er den slags 
scener, Volker Engel har realiseret

a f Nicolas Barbano

ved hjælp af legetøjsbiler, fors
tørrede fotografier, fiskesnøre og en 
nævefuld visuel fantasi. Han fortæl
ler om effekterne i sin nyudgivne 
bog 'The Making of Independence 
Day”, og kan desuden opleves i 
Omnimax-filmen Special Effects, 
som netop har haft premiere i 
Tycho Brahe Planetarium.

-  Hvornår i dit liv blev du seriøst 
i n t e r e s s e r e t  i  s p e c i a l  e f f e c ts ,  o g
hvilke film inspirerede dig?

— D e t  e r  f a k t i s k  l e t  a t  s v a re  p å .  
D e r  v a r  t o  f i lm ,  o g  d e n  v ig t ig s te  v a r  
Star Wars (1977). Jeg var 13 år (han

er født i 1965), og det var den per
fekte alder til at blive influeret, for 
det er en alder, hvor man kan tænke 
over, hvad man gerne vil med sit liv, 
og hvor man også er i stand til at 
gøre flere ting. Jeg købte mine første 
filmbøger, og senere købte jeg mit 
første super-8 kamera og prøvede at 
gøre det hele selv. Det hele startede 
med Star Wars. Og så, pudsigt nok -  
det er noget, folk altid griner af -  
kom "Battlestar: Galactica” (1979), 
lavet af nogle af de samme folk som 
Star Wars.

— b l .a .  J o h n  D y k s t r a ,  s o m  la v e d e
effekter til begge.

— Ja . F i lm e n  k o m  o p  i d e  ty s k e  
b i o g r a f e r  r e t  h u r t i g t  e f t e r  ”S t a r  
Wars”. Jeg var vel kun 13-14 år. Den
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kom op med sensurround (et særligt 
dybbashøjtalersystem, der får hele 
biografen til at ryste), og jeg var to
talt overvældet, for vi havde en vir
kelig god biograf, og det var medri
vende, når Viper-rumskibene star
tede fra de her katapultagtige start
baner. Det var mægtigt, og jeg el
skede det! Så begyndte jeg at købe 
bøger i sammen genre som ”Making 
of Independence Day” (han ler). Jeg 
gik først ind på et bibliotek og bad 
kvinden om bøger om det at lave 
film. Og hun viste mig bøger som 
"Teorierne om bla-bla-bla”, "Neore
alisme i 40’ernes Italien” med 55 si
der om Cykeltyveri og -  helt ærligt -  
jeg læste alt, hvad jeg kunne finde! 
Det gav mig en ret bred viden, men 
der var intet med relation til det, jeg 
var interesseret i. Der findes ikke 
engang en tysk oversættelse af ud
trykket "The Making of”. Jeg kan 
huske, at jeg spurgte bibliotekaren: 
"Har I egentlig The Making of en 
eneste film?” Og hun så underlig ud 
i ansigtet og svarede nej. Den første 
bog jeg fik fat på, var en paperback, 
"The Making of Return of the Jedi”. 
Så tog jeg til London, besøgte sci
ence fiction-butikken Forbidden 
Planet og forskellige antikvarbog
handlere, og fik samlet tingene sam
men. Og da var 17, fik jeg de første 
numre af bladet Cinefex. Og nu un
der arbejdet med Independence Day 
fik jeg en opringning fra dem og har 
givet interviews til en stor artikel i 
bladet. Det var som en cirkel, der 
blev sluttet. Det var mægtigt.

-  Hvornår kom så gennembrud
det, hvor du kom til selv at lave spe
cial effects?

-  Der var en tysk festival, "Schil
ler Film Festival” i Hanover, hvor 
man kunne deltage uanset alderen. 
De havde ikke forudset, at skolebør
nene ville sende omkring 500 film 
ind til festivalen, men de udvalgte 
60 af dem, deriblandt min første 
stop-motion film, et bilvæddeløb 
gennem en ørken. Den varede 4 1/2 
minut og havde en rigtig historie 
med klipning, musik og det hele. 
Folk var helt vilde med den! Jeg var 
16 år, og jeg sad der under forevis
ningen med et publikum på 300, 
som gik amok med klapsalver osv. 
Og n å r  m a n  e r  16 å r  og s i d d e r  d e r
med sin første film, som man kun
h a r  vist f o r  s in  f a m i l ie  og n æ r m e s t e  
venner — det er noget, m a n  pludse
lig føler man en rus, som i "Inde
pendence Day” når folk sidder og 
tiljubler præsidenten, den slags. Det 
rører virkelig én! Og sådan startede
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Billedet side 3 9 : En detalje fra storbyeksplosionen i "Independence Day". En digital kom
bination af modeloptagelser og liveaction. Side 40 (fra oven): Volker Engel (th) og Bene
dikt Niemann gæstede Filmhusets store animationsfestival i oktober i år. Ved samme lej
lighed indledte de den danske premiere på "Independence day" i Imperial. Midten: Det 
Hvide Hus eksploderer. Arbejdet med denne modeloptagelse kan opleves i Omnimaxfilmen 
"Special Effects”, der vises i Tycho Brahe Planetarium frem til 31. marts ‘97. Både Volker 
Engel og Benedikt Niemann medvirker i filmen. Nederst: Sådan får man et hus til at reime, 
fra Omnimaxfilmen. Denne side (øverst): en "Star Wars" model fra Omnimaxfilmen. 
Denne side (nederst): "King Kong" er også med i Omnimaxfilmen.

det for mig. Så lavede jeg et fem
års-projekt, helt vanvittigt for et 
barn på den alder, hvor jeg brugte to 
år på at lave et manuskript, og der
næst fandt ud af, at jeg aldrig ville 
kunne lave den film, fordi jeg ikke 
havde nogen at arbejde sammen 
med. Men hvad jeg fik ud af den var 
en 15 minutters dokumentar om de 
fem år, for jeg havde filmet og foto
graferet mig selv, så det var en 
skridt-for-skridt dokumentar om, 
hvad jeg lavede. Jeg fuldendte fak
tisk et par af scenerne, som jeg in
kluderede i dokumentaren. Så det 
er lidt som en ”Making of”-doku- 
mentar om en film, der aldrig blev 
lavet! Det hele var på super-8. To år 
senere mødte jeg så den senere pro- 
duction-designer Oliver Scholl og 
via ham Roland Emmerich (hen
holdsvis designer og instruktør på 
"Independence Day”). Det var i 
1 9 8 7 ,  h v o r  j e g  v a r  2 2  år. D e t  v a r  r e t
sjovt, for Emmerich sagde: ”Vis mig
d in  S u p e r - 8  f i lm ! ” J e g  v i s te  h a m  d e n  
p å  v h s , o g  så  b a d  h a m  m ig  o m  a t  a r 
b e jd e  p å  s in  f i lm  Moon 44.

-  Hvor bor du i dag?
-  Det er et vanskeligt spørgsmål. 

De seneste 16 måneder, mens vi ar
bejdede på filmen, har jeg boet i 
Marina Del Rey i Los Angeles, og 
jeg har stadigvæk min lejlighed der. 
Før da arbejdede jeg i to år på en 
tysk filmskole, der hedder Filmaka- 
demie Baden Wurttemberg GmbH, 
nær Stuttgart. Og jeg tog faktisk 12 
af de studerende med mig for at ar

bejde på Independence DayI Jeg 
havde kendt dem et stykke tid. Jeg 
var oprindeligt selv elev på skolen, 
så bad de mig om at køre deres ani
mationsklasse. Det var altid min 
store interesse. Jeg er virkelig inspi
reret af Disney-tegnefilmene. Så jeg 
specialicerede mig i tegnet anima
tion, og lavede senere dukkeanima
tion, plus at jeg altid har været in
teresseret i special effects.

-  Har du et indre ønske om igen 
at arbejde med tegnefilm-mediet?

-  Jeg kan fortælle dig een ting: 
Nu, hvor jeg skal skal forholde mig 
til computeranimation, har jeg vir
kelig fundet ud af, hvor værdifuldt 
det er at have studeret alle de ting, 
kende til lovene om tyngdekraft osv. 
Tag for eksempel Benedikt Nie
mann (Digital Animation Artist på 
Independence Day), en af eleverne 
fra filmskolen. Han er en meget ung 
fyr, der har lært sig selv at lave teg
nefilm. Til Independence Day ani
merede han de fleste af jetflyene, 
der flyver i sværme osv. Han havde 
virkelig sans for bevægelserne. Jeg 
kom ind til ham og sagde: ”Lav 
sådan en bevægelse med flyet, og så 
bliver det ramt af missilet osv”, men 
så svarede han: ”Nej-nej, det er 
dumt, sådan ville det aldrig gøre!” 
Og så en dag senere havde han fun
det et bedre alternativ, fordi han vir
kelig forstod bevægelserne.

-  Hvordan klarer du det udmat
tende liv, det er at lave film i dag? 
Har du tid til et privatliv?

-  (uden tøven) Nej. (sukker) Ens 
liv er... Den typiske dag starter kl. 
otte med, at man kigger på den for
rige dags optagelser, kl. 9 starter vi 
så optagelserne. Vi filmede i 10 1/2 
måned for at lave over 1.000 bille
delementer, som vi så de sidste tre 
måneder kombinerede digitalt. Jeg 
er nød til at nævne Douglas Smith, 
som var den anden special effects- 
supervisor på filmen. Han lavede se
kvensen med Harrierj etten i Livsfar
lig løgn og tog sig af de fleste af mo
tion control-optagelserne til Inde
pendence Day. Hver af os rådede 
over to kamerahold, der arbejdede 
samtidigt for at få det hele gjort. Vi 
sluttede først ud på aftenen. I be
gyndelsen var det omkring kl. syv, 
og det var okay, men så blev det 
mellem otte og ni, og så er man ret 
udmattet. Man går bare hjem, har et 
k o r t  m å l t i d  m e d  e n  f r a  h o l d e t ,  o g  så
i seng.

-  H a r  d u  n o g e n s in d e  v æ r e  f r i s t e t  
t i l  a t  t a g e  s to f f e r  f o r  a t  h o l d e  d a m 
pen gående?
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-N ej.
-  Man hører jo altid, at mange i 

Los Angeles tager stoffer. Var du 
ude for, at folk kom hen til dig og 
tilbød dig stoffer for at klare ræset?

-  Det startede faktisk, da jeg la
vede tegnefilm, og senere på films
kolen. Flere af de andre tog stoffer 
eller i det mindste røg og drak de. 
Og min reaktin var: Hvordan kan de 
gøre det? Hvis de skal være halvt 
bevidstløse for at lave dette arbejde, 
så er det ikke et job for dem! Desu
den er jeg meget dårlig til at kon
centrere mig om flere forskelige ting 
på samme tid, jeg prøver at holde 
mig fokuseret, og når jeg har prøvet 
noget i den retning, har jeg ikke 
kunnet koncentrere mig. Man er 
nødt til at være der 100%, så man 
kan klare tingene på en daglig basis. 
Mit nærmeste hold var omkring 80 
mennesker med forskellige person
ligheder. Måske kan man gøre det, 
når man er en fyrene nede ad ræk
ken og bare skal sidde og gøre en en
kelt ting, jeg ved det ikke. Jeg håber, 
at jeg ikke kommer til at skulle ar
bejde med en masse stofmisbrugere.

-  Din bog ”The Making of Inde- 
pendence Day" udkom i år fra Titan 
Books. Har den givet dig appetit på 
at frembringe flere publikationer 
om trickeffekter?

-  Hmmmm, ja, denne populære 
form er afgjort retningen, frem for 
at forklare hver eneste lille tekniske 
detalje. Jeg vil gerne skrive for pub
likum, for de særligt interesserede 
fans, og for dem der gerne vil prøve 
at gøre det selv. Give dem en ide 
om, hvordan de kan gøre. Det hand
ler ikke så meget om at forklare 
hver eneste lille detalje, for hver 
eneste skud er alligevel anderledes 
end det forrige, og hver eneste film 
er anderledes. Men i det mindste 
kan jeg give dem en ide om, hvor
dan det kan gøres. Og som du 
måske ved, har vi (produktionshol
det bag Independence Day) denne 
holdning, at vi altid prøver at gøre 
det så enkelt som muligt. Vi havde 
fx 125 cockpit-skud, hvor der ikke 
var bluescreen eller noget i den ret
ning, men blot en malet baggrund. 
Derved sparede vi en formue!

-  Kan du beskrive, hvor svært det 
e r  a t  få  e n  s t o r  p r o d u k t i o n  s o m
denne op at stå?

-  (tænkepause) Hvor skal jeg 
starte? Jeg må nok hellere starte 
med en sammenligning: På Jurassic 
Park havde de to år til at forberede 
sig med research og udvikling. På 
denne film havde jeg fem uger! Dét

kan kun fungere, hvis man arbejder 
med en instruktør, man kender eks
tremt godt, og som kender ens ev
ner, som stoler på én på enhver 
måde, og som giver én chancen for 
at sammensætte et hold, som man 
har det godt med. Og alle disse små 
ting faldt sammen på Independence 
Day. Og over det hele -  som et 
kæmperumskib over New York -  
svæver visionen fra Roland Emmer- 
ich. Det er ham, der knytter det 
hele sammen, og intet får lov at for
svinde. I denne film var der kun een 
større scene -  hvor en bus braser 
gennem en plakatstander med pla
katen fra Stargate -  som ikke kom 
med i filmen. Og jeg vil sige, at om
kring 99% af alt, hvad vi filmede, 
kom med i filmen. Der var ikke tale 
om, at de sad i klipperummet og 
sagde: ”Vi vil ikke bruge dit, vi vil 
ikke bruge dat!” Det hele er med, og 
det skyldes god planlægning fra en 
person, som fra starten har hele fil
men i sit hoved, og tænker: "Sådan 
skal vi gøre det, sådan virker det”, 
frem for at begynde at eksperimen
tere.

-  I har arbejdet sammen på et an
tal film gennem årene...

-  Jeg lavede ikke Stargate (1994), 
men jeg arbejdede på Moon 44 
(1990) og Universal Soldier (1992).

-  Scenerne i Moon 44, hvor de 
små fly jager hinanden gennem 
bjergkløften, minder meget om sce
nen i Independence Day, hvor Will 
Smith bliver jaget gennem The 
Grand Canyon, nærmest som var 
det en opvarmningsøvelse. Var der 
ideer, som kørte rundt i hovedet på 
dig dengang, men som du først med 
Independence Day fik lejlighed til at 
føre ud i livet?

-  Jeg tror faktisk, at Independence 
Day er for langt fra Moon 44 til det. 
En ting der lykkedes for os på Moon 
44 var, at alle de modeller, der blev 
brugt i flyvescenerne, hang i snore! 
Vi havde ikke et eneste fartøj, der 
rent faktisk fløj! Og i Independence 
Day har vi kun cropduster-flyet i 
starten, og eet skud -  som faktisk er 
en arkivoptagelse -  af hjulene fra en 
747, der lander på en landingsbane, 
samt en helikopter der letter. Alt 
andet i filmen er enten en trækon
s t r u k t io n ,  d e r  l ig n e r  e t  fly, e t  f ly  o p 
taget med motion control-kamera,
eller et computeranimeret fly. I 
Moon 44 havde vi ikke råd til at lave 
komplicerede motion control-fly, så 
vi måtte teste, hvordan vi skulle lave 
scenerne med helikopterne, og 
hvordan vi kunne slippe af sted med

at lave disse dynamiske marionetbe
vægelser med modellerne. Og vi op
dagede, at vi kunne gøre ret meget 
med snore. Det er årsagen til, at 
Roland i starten af Independe Day- 
optagelserne sagde: Lad os prøve at 
slippe af sted med så meget, vi kan, 
med modellerne i snore med fors
tørrede fotografier på en dolly som 
baggrunde, og så bevæger vi kame
raet så det ser ud som -  og dette er 
en stor hemmelighed, som jeg vil af
sløre for dig, og som virkelig "sæl
ger” skuddene -  så det ser ud som 
om, man har filmet det fra et andet 
fly! Og ikke blot som en statisk op
tagelse fra et sted, som ikke giver 
mening. Så der er altid denne lidt 
svævende fornemmelse, og det fjer
ner en barriere for publikum, de be
gynder at tro på, at nåh, de må have 
optaget det fra et andet fly!

-  Det svarer til nogle af skuddene 
i Twister, hvor man fx ser de compu
teranimerede tornadoer tilsynela
dende filmet fra et køretøj, der 
bumper hen over en pløjemark. 
Meget realistisk.

-  Ja, mægtigt, simpelthen mæg
tigt. Jeg elskede det. Jeg var virkelig 
imponeret. Det er som om, at I ste
det for at give tornadoen en stor en
tre, er den der bare, når man kigger 
til siden. Jeg ved, hvad du mener. 
Og derfor lavede vi tests med fly 
ophængt i snore. Hvergang du ser 
Airforce One i filmen, er det et pla
stiksamlesæt, omkring 90 cm langt, 
ophængt i fiskesnører foran en fot
obaggrund.

-  Du får det til at lyde, som om 
man kan gå lige hjem og lave det 
selv!

-  Nogle af tingene, ja, helt af
gjort. Vi var på udkig efter større re
alisme. Man prøver altid at tilføje 
realisme til scenen. Når vi filmede 
modellerne indendørs, måtte vi 
selvfølgelig sprede tåge i studiet for 
at få atmosfære, det er uhyre vigtigt. 
Så de genstande, der er længst væk, 
ser ud som om de er endnu længere 
væk. Og i et par skud ser du nogle 
fly, der ledsager Airforce One, som 
er metalmodeller af den type, man 
køber i en legetøjsforretning. Og 
som vi alle ved er de omkring 10 cm 
lange og koster omkring ti kroner. 
O g s å  d e m  b r u g t e  v i, o p h æ n g t  i fi
skesnører. Og vi brugte fx en lille
lommelygtepære, som vi anbragte 
lige over kameraets objektiv. Pludse
lig, i et skud optaget med 
"svævende” kamera, dukker solen 
op bag Airforce One. Vi gjorde det, 
at vi tændte lyset i pæren, så der
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kom en refleks i objektivet. Da vi 
kiggede på de færdige optagelser, 
kom folk hen til mig og sagde: 
"Hvilken type software brugte du, 
for at skabe den her lysrefleks?” 
Man kan lægge ud på den måde, 
men -  når man skal skabe en hel 
flåde på 50-60 fly, der laver kompli
cerede bevægelser, er det ikke læn
gere muligt at have dem ophængt i 
snore, så må man gå et skridt videre.

-  Du tænker på computeranima
tion. Folm snakker altid bekymret 
om, hvorvidt computeranimation 
vil overtage det hele.

-  Ja, folk i dag bruger ofte com
puteren som det jeg kalder ”et mo
deredskab”, i stedet for blot som et 
stykke værktøj, på linje med fx fi
skesnøre. Man siger: "Vel, lad os lave 
denne film og lave det hele med 
computer”. Og pludselig ender de 
med et budget på over 120 mio! 
Man bør gå til værks, som når man 
bygger et hus: Hvad er den bedste 
metode? Man bygger ikke sit hus ud 
af Legoklodser, men med noget 
bedre egnet.

-  Det gælder ofte nu til dags, at 
biografgængere bortforklarer alting 
ved at kalde det for computertricks. 
Er det ikke en smule ærgeligt, når 
du nu har stået og svedt over dine 
modeller?

-  Computerdelen er lige så van
skelig som alt det andet. For det er 
ikke computeren, der er kreativ, 
men kunstneren. Og kunstneren har 
brug for instruktion fra instruk
tøren. Så det er lige som med mo- 
delbyggeren og alle de andre kunst
nere, der arbejder på filmen. På ”in- 
dependence Day” har vi omkring 
100 skud, hvori der indgår compu
teranimation, inklusiv destruktions
strålen fra rumskibet. Men faktisk så 
er alt det rundt omkring strålen en 
model. Rumskibet, Det Hvide Hus, 
eksplosionen og den slags er ikke la
vet med computer, men i et filmstu
die eller udendørs på en parkerings
plads. Hvor som helst! 3/4 af filmen 
blev lavet på den måde. Det er lidt 
svært at forklare, for hvad er com
putereffekter? Folk blander det altid 
sammen. Vi har CGI (computer ge- 
nerated images], som er billeder 
skabt inde i computeren, hvorefter 
de overføres til film. Men samtidigt 
har vi ting som rumskibene, der 
øderlægger byerne, som er modeller 
v i  f i lm e d e ,  h v o r p å  v i  s c a n n e d e  o p t a 
gelserne ind i computeren og kom
b i n e r e d e  b i l l e d e l e m e n t e r n e  d ig i t a l t .  
M e n  d e t  k a ld e r  j e g  ik k e  f o r  c o m p u 
terarbejde, men for ‘digital compo-

siting’. Og sådan lavede vi 350 af 
vores 400 effektskud -  hvori jeg 
ikke medregner cockpit-skuddene.

-  Du nævnte eksplosionen i Inde- 
pendence Day, den der ødelægger 
storbyen. Det er afgjort en af det 
mest frygtindgydende eksplosioner, 
jeg har set. Hvordan nåede i frem til 
en så lang sekvens, hvor eksplosio
nen nærmest ruller gennem byens 
gader, som en væg af ild?

-  Den oprindelige idé kom fra 
Roland. Folk sagde til ham, at ilden 
skulle optages som et separat ele
ment og kopieres ind i billederne 
med rotoskopering og al den slags. 
Men han kom med en anden ide: 
Lad os bygge en miniaturegade i 
skalaen 1 :24. Så stiller vi den oprejst 
i en 90 grader vinkel og placerer ka
meraet øverst oppe så det ligner en 
normal optagelse ned ad en gade. Så 
forfinede vores tekniske leder en 
sprængstofblanding, han havde ud
viklet på nogle andre film, og deto
nerede den, så eksplosionen hastede 
op mod kameraet. Hvis du ser den i 
normal tid er det bare et glimt, og 
that’s it. Men vi filmede den med 
350 billeder i sekundet, så slutresul
tatet bliver 12 gange langsommere, 
med en ildkugle der langsomt men 
sikkert kryber frem mod kameraet. 
Bilerne i baggrunden, som eksplosi
onen slynger gennem luften, var 
modeller vi købte i en legetøjsbutik, 
filmet som et separat element foran 
et bluescreen. Og til forgrunden fil
mede vi mennesker med rigtige bi
ler.

-  Du får det igen til at lyde utro
ligt simpelt!

-  Ja, det var et simpelt arrange
ment. Vi testede det i starten, og 
det kom til at fungere ret hurtigt. 
Forøvrigt er der een ting, man 
dårligt kan toppe: Ild! At skabe no
get så komplekst som ild på en com
puter er svært. En dag kan man 
måske få det på en diskette, men så 
langt er vi ikke endnu. Man kan lave 
nogle eksplosioner, og vi brugte et 
par i baggrunden under nogle af 
luftslagene, men det ser kalkuleret 
og uægte ud, ikke naturligt som om 
det har sin egen vilje. Ild kan man 
kun kontrollere til en vis grad, re
sten er bare noget der sker. Det er 
en vidunderlig, uforudsigelig ting.

-  Den eneste film jeg har set, 
med ligeså mange rumskibe i billed- 
f e l t e t  p å  e e n  g a n g , s o m  i Indepen-
dence Day, er The Return of the Jedi
( 1 9 8 3 ) ,  h v o r  d e  e n d d a  i e t  a f  b i l l e 
d e r n e  b r u g t e  e n  te n n is s k o ,  s e t  p å
lang afstand. Hvordan nåede du

frem til, hvor mange fartøjer der 
skulle være i billedet i een gang, før 
det blev for rodet?

-  Jeg er en stor fan af Jedi, men 
jeg må indrømme, at jeg havde pro
blemer med et par af skuddene, 
hvor jeg simpelthen ikke anede, 
hvorhen jeg skulle kigge. Og der er 
en stor forskel på Jedi og Indepen- 
dence Day: Vi har kæmperumskibet 
over ørkenen, og ørkenen under 
kæmperumskibet. En top og en 
bund. Og så et par hundrede rum
skibe og fly, som kun er to forskel
lige typer designs! Så man kan let se 
forskel på, hvad der er et rumskib 
og et jetfly. Man ved hele tiden, 
hvor man er. Vi flyver ikke frem og 
tilbage mellem Hospitalskibet og 
Stjernekrydseren, og så kommer der 
et nyt fly ind i billedet, og der er 
fem fly til ovenover osv. Det er 
mere klart.

-  Så det er ikke så meget antallet 
af skibe, men hvordan billedet er 
designet. Var du involveret i desig
net af rumvæsnet?

-  Nej, slet ikke. Det var Patrick 
Tatopoulos, med input fra Oliver 
Scholl, vores to production-desig- 
nere. Oliver var mere involveret i 
hardware-siden, og Patrick lavede 
alt som var organisk, også det orga
niske mønster på rumskibene.

-  Var du på noget tidspunkt ude 
for et skud, hvor du måtte sige nej, 
det her kan ikke lade sig gøre?

-  Det mener jeg ikke, men det 
skyldes primært, at vi havde at gøre 
med en instruktør, som ved hvad 
der er muligt og ikke muligt. Hvis 
nogen kom til mig og sagde: Lad os 
lave en film, der foregår på et hav 
med store bølger hele tiden...

-  Det lyder som Kevin Costner!
-  Nej, de havde roligt vand det 

meste af tiden i Watenvorld, i det 
mindste i filmen, omend sikkert 
ikke i virkeligheden. Men så ville 
alle sige at det er ikke en god ide, lad 
noget af filmen udspille sig på en ø, 
eller noget i den stil. Med mindre 
man har et budget på 80 mio. dol
lars alene til effekterne, så kan vi 
godt begynde at lave kæmpebølger i 
computeren. Men Roland ved 
præcis, hvad der kan lade sig gøre, 
og hvis ikke, så får han fyre som mig 
til at finde ud af det!

Special E ffects { ...), USA 1996. D: Ben
Burtt. P: Susanne Simpson. M: Susanne 
Simpson, Ben Burtt, Tom Friedman. Mu: 
Christopher Reyna. Fortæller: John Lithgow. 
Premiere: 06.12.96. Længde: 40 min. Vises 
i Tycho Brahe Planetariet.
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